
13 فرهنگ و هنر

تازهها

سهم سینمای دفاع مقدس 
در فجر 33

 6 فیلم »تا آمدن احم��د«، »تگرک و آفتاب«، 
»حکایت عاش��قی«، »مزار شریف«، »بدون مرز« و 
»ماهی سیاه کوچولو« سهم سینمای دفاع مقدس در 
جشنواره سی وسوم فیلم فجر است. به گزارش ایسنا ، 
در این دوره جشنواره  فیلم فجر، 6 فیلم از سینمای 
دفاع مقدس به نمایش در می آید که 4 فیلم در بخش 
سودای س��یمرغ و 2 فیلم در بخش »نگاه نو« قرار 
دارد. »تا آمدن احمد« دومین س��اخته س��ینمایی 
صادق صادق دقیقی که فیلم قبلی این کارگردان با 
عنوان »بزرگ م��رد کوچک« در حوزه دفاع مقدس 
ساخته شده بود ، درباره یکی از رزمندگان هلال احمر 
در جبهه خوزس��تان است که قرار بوده روز عروسی 
خواه��رش به جزیره خارک بازگ��ردد. در این فیلم 
مهدی فقیه، افس��ر اس��دی ، پرهام دل��دار و بهرام 
ابراهیم��ی به ایف��ای نقش می پردازن��د. »تگرک و 
آفتاب« هم به کارگردانی رضا کریمی روایت و نگاه 
تازه ای به دفاع مقدس دارد. »حکایت عاش��قی« نیز 
به کارگردانی احمد رمضان زاده با بازی بهرام رادان، 
شیلان رحمانی و قطب الدین صادقی داستان عشق 
یک خبرنگار ایرانی به یک��ی از بازماندگان بمباران 
شیمیایی حلبچه را روایت می کند. همچنین فیلم 
»مزار شریف« که پس از سال ها عبدالحسین برزیده 
را به جش��نواره فیلم فجر آورده اس��ت ، موضوعش 
در زم��ان جنگ تحمیلی اتفاق نمی افتد اما روایتی 
از حمله طالبان به کنس��ولگری ایران در 17 مرداد 
1377 در ش��هر مزار ش��ریف و ش��هادت 8 نفر از 
دیپلمات های ایرانی است که تنها بازمانده این حادثه 
الله مدد شاهسوند راهی سفری 15 کیلومتری با پای 
پیاده به سمت ایران می شود. حسین یاری، مهتاب 
کرامتی و مس��عود رایگان بازیگران اصلی این فیلم 
هستند. فیلم »بدون مرز« نیز که در بخش فیلم های 
نگاه نو جشنواره قرار دارد، اثری ضدجنگ محسوب 
می شود. این فیلم به کارگردانی امیرحسین عسگری 
داس��تان پس��ری را روایت می کند که هر روز برای 
ماهیگیری به کشتی به گل نشسته ای در نقطه  صفر 
مرزی پا می گ��ذارد و آنجا را به محلی برای آرامش 
خود تبدیل کرده اما حضور غریبه ای این آرامش را 
به هم می زند. همچنین داستان فیلم »ماهی سیاه 
کوچولو« اولین فیلم بلند سینمایی مجید اسماعیلی 
و تنها فیلمی که مریلا زارعی پس از »شیار 143« 
در آن ب��ه ایفای نقش پرداخته اس��ت، در دهه 60 
اتف��اق می افت��د و در خلاصه آن آمده اس��ت: »اگر 
ناگهان پرنده ها به پرواز درآمدند، یعنی دشمن پشت 
بوته هاس��ت اما اگر پرنده ای پرید ش��اید پی دانه ای 
م��ی رود. جنگجویان خطاکار تنه��ا به پیروزی فکر 
می کنند، پس بدیهی اس��ت به سمت هر جنبشی 
پشت بوته ها یورش می برند اما جنگجویان خردمند 
که ح��واس، درک و عکس العمل ش��ان را یکپارچه 
کرده ان��د تفاوت پروازهای دس��ته جمعی و تنها را 
می دانن��د. آنها آگاهی بر نش��انه ها را طی آموختن 
»آیین دلاوری« زیس��ت کرده و می دانند موقعیت 

پس از پیروزی مهم است نه پیروز شدن. 

تاریخ پیش فروش بلیت 
سی و سومین جشنواره فیلم فجر

پیش فروش اینترنتی بلیت های سی وسومین 
جش��نواره بین المللی فیلم فجر اواخ��ر دی آغاز 
می شود. به گزارش سینماپرس، مدیر اطلاع رسانی 
و ارتباطات سی وسومین جشنواره فیلم فجر طی 
گفت وگویی اظهار داش��ت: یکی از برنامه ریزی ها، 
درب��اره زمان پیش ف��روش اینترنت��ی بلیت های 
جش��نواره است که احتمالاً هفته پایانی دی آغاز 
می ش��ود. س��یداحد میکائیل زاده افزود: با توجه 
به اعلام اس��امی فیلم های راه یافته به بخش های 
مختلف ای��ن دوره از جش��نواره فیلم فجر، دیگر 
موارد براس��اس برنامه پیش بینی شده در دست 
اقدام است. وی اضافه کرد: علاوه بر بخش مستند، 
هیأت انتخاب بخش مس��ابقه سینمای ایران آثار 
راه یافت��ه به بخش »س��ودای س��یمرغ«، »فیلم 
اولی ها« و »هنر تجربه« را پیش از این اعلام کرده 
بود. جش��نواره سی وس��وم از 12 تا 22 بهمن به 

دبیری علیرضا رضاداد در تهران برگزار می شود.

شانس حضور »تابو« در بخش خارج 
از مسابقه جشنواره فیلم فجر

فیلم »تابو« به کارگردانی خسرو معصومی این 
شانس را دارد که در بخش خارج از مسابقه جشنواره 
فیلم فجر حضور یابد.  به گزارش مهر، فیلم »تابو« 
به کارگردانی خسرو معصومی و تهیه کنندگی جواد 
نوروزبیگی که فرم حضور در سی وسومین جشنواره 
بین المللی فیلم فجر را پر کرده بود ولی در فهرست 
سودای س��یمرغ این دوره از جشنواره قرار نگرفت 
این ش��انس را دارد که در بخش خارج از مس��ابقه 
حضور داشته باشد. در خلاصه داستان فیلم »تابو« 
آمده اس��ت: س��الار یکی از ملاکین بانفوذ منطقه  
هزارجری��ب، در آرزوی فرزندی تصمیم می گیرد 
برای چهارمین بار ازدواج کند. آق عمو که معتاد به 
مواد مخدر اس��ت و در گاوداری صالح مشغول به 
کار اس��ت، می پذیرد در ازای پرداخت بدهی که به 
صالح دارد، دخترش را به عقد برادر صالح )س��الار( 
در بیاورد. بهار که از قبل دل در گرو کسری داشته، 
در مقابل این پیشنهاد بشدت مخالفت می کند. الناز 
شاکردوس��ت، هادی دیباجی و جمال اجلالی  در 

این فیلم به ایفای نقش می پردازند.

»خداحافظی طولانی« از عشق 
در طبقه کارگری می گوید

مرتض��ی غفوری، فیلمبردار س��ینما با 3 فیلم 
در سی وسومین جش��نواره فیلم فجر حضور دارد 
که درباره آنها و همچنین 2 فیلم دیگرش توضیح 
 می دهد. مرتضی غفوری در گفت وگو با مهر با اشاره 
به اینکه در سی وسومین جشنواره بین المللی فیلم 
فج��ر با 3 فیلم حضور دارد، گف��ت: »دریا و ماهی 
پرنده« به کارگردانی مهرداد غفارزاده، »خداحافظی 
طولانی« به کارگردانی فرزاد موتمن در گروه »هنر 
و تجرب��ه« و »خانه دختر« به کارگردانی ش��هرام 
شاه حسینی در بخش »سودای سیمرغ«، 3 فیلمی 
است که من در این دوره از جشنواره با آنها حضور 
دارم البته »خداحافظی طولانی« در بخش »سودای 
سیمرغ« نیز حضور دارد. وی ادامه داد: البته امسال 
علاوه بر این فیلم ه��ا، »مرواریدهای خلیج فارس« 
به کارگردانی حسین قاسمی جامی و »خنده های 
آتوسا« به کارگردانی علیرضا فرید را هم کار کردم. 
در حال حاضر نیز مشغول فیلمبرداری »گینس« 
به کارگردانی محس��ن تنابنده هستم. وی با اشاره 
به فیلم »خداحافظی طولانی« به کارگردانی فرزاد 
موتمن بیان ک��رد: کار با فرزاد موتمن یک تجربه 
بس��یار خوب بود و می ت��وان گفت این فیلم مانند 
»شب های روش��ن« این کارگردان دوست داشتنی 
اس��ت. هر 2 فیلم حال و هوای یکسان و عاشقانه 
دارند. با این تفاوت که در »شب های روشن« عشق 
بین طبقه روشنفکر جامعه به تصویر کشیده شده 
بود اما در »خداحافظی طولانی« یک عشق طبقه 

کارگری را جلوی دوربین برده است.

جانشین مدیری مشخص شد
سریال فوتبالی »آخرین سلطان« که پیش از این 
عنوان شده بود در س��ال 94 به روی آنتن می رود، 
پس از مسائلی که برای سریال مهران مدیری مبنی 
بر بازنویس��ی فیلمنامه پیش آمد، بزودی پخشش  
از ش��بکه تهران آغاز می ش��ود. به گزارش ایس��نا، 
عزی��ز علیزاده - تهیه کننده مجموعه طنز »آخرین 
س��لطان« - توضیحاتی را درباره  فشردگی ساخت 
این مجموعه و همچنین اعلام پخش آن از تلویزیون 
 ارائه داد. وی با بیان این مطلب که تصمیم گیرندگان 
برای پخش مجموعه »آخرین س��لطان« مسؤولان 
تلویزیون هس��تند، گفت: از ابتدا بنا بود این سریال 
امسال پخش شود، اما شاید به خاطر »اتاق عمل« 
مهران مدیری، پخش آن به سال آینده موکول شد 
اما در نهایت به خاطر مساله ای که برای سریال مهران 
مدیری پیش آمد، پخش سریال »آخرین سلطان« 
را اع��لام کردند. تهیه کننده »آخرین س��لطان« در 
عین حال اعلام ک��رد: این مجموعه طنز از همین 
دی  ماه پخش خود را به صورت هر ش��ب از شبکه 
تهران آغاز خواهد کرد. وی با اشاره به اینکه ساخت 
»آخرین سلطان« با ش��تاب طی می شود، در عین 
حال گفت: این مجموعه در حال نگارش اس��ت، هر 
چند مشکلاتی را به دلیل شرایط سختی که دارد، 
فراهم می کند، اما چاره ای نیست و ما سعی می کنیم 
کار را هدایت کنیم. علی��زاده درباره قصه »آخرین 
س��لطان«  که عنوان می ش��د ادامه »سه، پنج، دو« 
در حوزه  فوتبال اس��ت، اظهار ک��رد: این مجموعه 
ادامه آن سریال نیس��ت. در حوزه فوتبال هر کاری 
ساخته می شود شبیه به هم نمی شود و هر سریال 
قصه خاص خ��ود را دارد. در این س��ریال در قالب 
طنز به برخی از کاستی های ورزشی پرداخته شده 
است و شباهت زیادی به قصه »سه ، پنج، دو« ندارد. 
فقط یکی از ش��خصیت هایی که در مجموعه »سه، 
پنج، دو« بوده اس��ت، در این قصه هم حضور دارد؛ 
به خاطر اینکه یکس��ری از مشکلات فوتبال را بیان 
کنیم سعی کردیم از آن شخصیت استفاده کنیم. در 
خلاصه داستان این مجموعه تلویزیونی آمده است: 
قباد که در رویاها و توهمات خودش زندگی می کند 
و آرزو دارد که یک ش��به ره صد س��اله را برود و به 
ستاره ای مشهور تبدیل شود، تصمیم می گیرد وارد 
دنیای فوتبال شود. »آخرین سلطان« با نگاهی طنز 
و ش��یرین مسائل فوتبال کشورمان را مورد بررسی 
قرار می دهد؛ در این سریال مانند همه سریال هایی 
که درباره فوتبال ساخته می شود، مسائل و مناسبات 
دنیای حرفه ای فوتبال م��ورد توجه قرار گرفته، اما 
سعی شده یک قصه مستقل به دور از حواشی فوتبال 

برای تماشاگران روایت شود. 

اعتراض مدال آور کشتی آمریکا
به فیلم »فاکس کچر«

هفت هفته از اک��ران فیلم »فاکس کچر« در 
سینماهای آمریکا می گذرد. فیلمی که نخستین بار 
در جشنواره بین المللی فیلم کن به نمایش درآمد 
و تحسین های زیادی را به همراه داشت اما ظاهرا 
شخصی که فیلم از روی زندگی اش ساخته شده 
اص��لا از اثر جدید بنت می لر دل خوش��ی ندارد. 
م��ارک ش��ولتز می گوید که س��ال 2012 و قبل 
از س��اخته ش��دن فیلم به دفتر بنت می لر رفته 
و اس��توری بوردی که از روی کتابش تهیه شده 
بود را دیده اس��ت. او می گوید از می لر خواسته تا 
بحث تعرض در فیلم را مطرح نکند چرا که صحت 
ندارد اما می لر با پافش��اری گفت��ه وجود چنین 
صحنه ای در فیلم لازم اس��ت تا ش��خصیت جان 
دو پون مشخص تر شود. حالا با اکران فیلم شولتز 
بسیار عصبانی شده و از سازندگان فیلم خواسته 

ذهن های مردم را از اتهامات پاک کنند. 

مرتض�یاسماعیلدوس�ت:فصله�اراک�هدوره
میکنی،بهفراموش�یهاییمیرس�یک�ههمچون
عکسیسوختهازآلبومزندگیاتبهنظرمیرسداما
اینس�وختگیازمسیردلتگذرکردهوتومیمانی
وس�ختیهاییکهدرخاطرتجادارند.آخرینفیلم
عباسرافعیاگرچهموردتوجههیچگروهینبوداما
حرفهایاورنگدیگریداشتکهدرگفتوگویمن

بااوجاریشد.
***

چهش�دکهبع�دازآثاریکهدرزمینهس�ینمای
مقاومتوانقلابداشتید،به»فصلفراموشیفریبا«

رسیدید؟
من می دیدم در چند س��ال اخی��ر فیلم هایی در 
جش��نواره به نمایش درمی آید که یا به دلیل کمبود 
بودجه یا روشنفکرزدگی، در محیط آپارتمان دنبال 
می شود و با این شرایط نمی توانستیم از هویت امروز 
ش��هر تهران یا دیگر نقاط ایران در آثارمان استفاده 
کنیم یعنی اگر با این وضعیت کس��ی بخواهد چند 
س��ال دیگر تصویری را از ای��ران دهه های 80 و 90 
داشته باشد، نمی تواند س��ندی پیدا کند. بعد دیدم 
که چگونه می توانم شرایط امروز اقتصادی و مسائل 
و معضلات ش��هری را در یک درام قرار دهم. در ابتدا 
فکر کردم یک مرد راننده را داخل شهر ببرم و از نگاه 
او به دغدغه های خود برس��م. بعد دیدم که این ایده 
کلیش��ه ای است و آن تاکسی تبدیل به وانت باربری 
شد سپس به این نتیجه رسیدم که اگر به جای مرد، 
یک زن را وارد ماجرا کنم، به علت آسیب پذیر بودن 

این قشر می توان به درام جذاب تری رسید. 
ازابتداچنینگذشتهتاریکیرابرایفریبادرنظر

داشتید؟
این فیلمنامه توس��ط آقای علی اصغری نوش��ته 
ش��ده بود و فضایی از موقعیت خاص زنی داشت که 
باید در یک مقطع زمانی مش��خص، بدهی هایش را 
بپردازد. فیلمنامه اولیه بعدها کلی تغییر کرد. در آن 
فیلمنامه خیلی مبهم به زن پرداخته ش��ده بود. بعد 
که با هم صحبت کردیم، قرار شد این زن یک گذشته 
تاریکی هم داشته باشد و بخواهد با یک درد و رنجی 
به تطهیر گذشته ناپاک خود بپردازد. در واقع »فصل 
فراموش��ی فریبا« نه تنها یک فیلم بی اخلاق نیست 
بلکه در راستای اخلاقگرایی است. یعنی ما می بینیم 

این زن دارد تقاص گذشته خود را پس می دهد. 
فکرنکردیدباتوجهبهحساس�یتهاییکهدرباره
داس�تاناینزنوجوددارد،امکانداردبامشکلاتی

مواجهشوید؟
ما وارد زندگی گذش��ته فریبا نمی شویم. این زن 
مانند جوانی اس��ت که سوء سابقه دارد و حالا باید از 
آن گذشته اش جدا شود، اما گذشته سیاهی نداشته 
است. من چون می دانستم که خانواده ها از این فیلم 
دیدن خواهند کرد، سعی کردم خیلی آرام و نجیبانه 
با ای��ن کاراکتر برخورد کنم و در فیلمنامه و اجرا به 
س��متی نروم که مغایر با نگاه اسلامی ما باشد. شاید 
کس��ی دیگر این فیلم را می ساخت به سمت فضایی 
دیگر می رفت، حت��ی ما در نمایی که زن می خواهد 
پول��ش را بگیرد، وارد خانه نمی ش��ویم و دوربین در 
همان حی��اط می ماند. داس��تانی که م��ن به دنبال 
س��اختش بودم، در توصیف عشق بود. یعنی زنی به 
دنبال زندگی با ش��وهری اس��ت که موجب آزارش 
می شود. اما درباره حوزه هنری حرف زیاد است. من 
در زمانی که این دوس��تان در حال رفتن به مدرسه 
بودند، در حوزه هنری مس��ؤول بخش فیلمنامه در 
واحد تلویزیون بودم که ش��هید آوینی مسؤولش بود 
و ما کلی تلاش کردیم به س��مت فیلم های دینی و 
معناگرا برویم، حالا دلم می س��وزد حوزه ای را که ما 
بچه مسلمان ها درس��ت کردیم، دست افرادی افتاده 
که روی شاخه نشسته اند و دارند شاخه ها را می برُند. 
شما به تولیدات حوزه هنری در این سال ها بنگرید، 
متوجه می شوید که بیشترین هزینه ها را حوزه هنری 

دارد می پردازد.
اینمس�ائلرابهخاط�رناراحتیازع�دمنمایش

فیلمتاندرسینماهایحوزهمطرحمیکنید؟
نه! واقعا ش��ما ببینید در این سال ها حوزه هنری 

چه گُلی بر سر سینمای ایران زده است! 
میتوانیدبهطورمصداقیازفیلمهایینامببریدکه
نبایددرحوزهساختهمیشدندیابهفیلمهاییاشاره

کنیدکهمیتوانستندبهآنهابپردازند؟
ح��الا ب��رای اینک��ه م��ن بیش��تر ب��رای خودم 
دشمن تراش��ی نکنم، تنها فیلم هایی که باید ساخته 

عن��وان  را  می ش��دند 
می کنم. مثلا وقتی به 
مس��ائلی که در این 
منطقه  در  س��ال ها 

اس��ت  آمده  به وجود 
توجه کنیم، به کدام اثر از حوزه می رسیم؟ وقتی 

س��ال ها پیش یک گروه مسلمان و بچه حزب اللهی 
تصمیم گرفتند از مس��جد جوادالائمه به س��مت 
سازمانی که هنوز تبلیغات اسلامی نام نگرفته بود، 
بروند و کارهای ارزنده ای درباره ادبیات و س��ینما را 
ش��روع کنند، نیت دیگری داشتند. آنها تلاش های 
زیادی کردند و داس��تان س��وره و ادبیات مقاومت 

راه اندازی شد. من یادم می آید که در آن سال ها و در 
جریان عملیات مرصاد، شهید آوینی به من می گفت: 
ب��رو آنجا تا حتما یک فیلمی درباره عملیات مرصاد 
بس��ازیم. من در آن شرایط فیلمنامه ای به نام »سفر 
بی بازگش��ت« نوش��تم که چاپ ش��د و جالب است 
برای تان بگوی��م که در این س��ال ها خیلی ها مانند 

شهریار بحرانی دوست داشتند آن را بسازند و نشد.
چراساختهنشد؟

نمی دانم چه ترسی دارند! من همه تلاشم را کردم 
که در حوزه یا تلویزیون آن را بس��ازم. کسانی که آن 
فیلمنامه را خواندند، می گفتند چه س��ند ماندگاری 
از آن عملیات هس��ت. ش��ما می دانید که هیچ فیلم 
موث��ری از مرص��اد نداش��ته ایم و به نظر می رس��د 
فیلم های شبه روشنفکرانه خیلی برای آنها مهم تر بود. 
من نمی خواهم از جایگاه یک کارگردان، نام هر یک 
از این فیلم ها را ببرم اما با توجه به بودجه ای که حوزه 
هنری داش��ته اس��ت و فیلم هایی که در این سال ها 
دیده ایم، فقط می توانم به آنها بگویم خسته  نباشید!
ش�ماباچهنگاهیفیلممیسازیدوفکرمیکنید

چهدِینینسبتبهآرمانهایتاندارید؟
برای نمون��ه برای تان بگویم که در 30 س��الگی 
انق��لاب به 3 نف��ر گفتند فیلم هایی درب��اره انقلاب 
اس��لامی ایران بسازید. آقایان منوچهر شاهسواری و 

حاجی میری و من آن افراد بودیم.
کهشمافیلمکیمیاوخاکراساختید.

بله! من عاشقانه رفتم و درباره آدم های سال 57 
فیلم س��اختم. آن 2 نفر دیگر به من می گفتند چرا 
اینقدر حرص می خوری که حتما فیلم را به نمایش 
درآوری؟ من واقعا به دنبال آرمان هایم هستم و فقط 

که نخواستم فیلمی بسازم.
فیلمهای�یکهدرب�ارهمقاومتهمس�اختید،در

راستایهمیناحساسبودهاست؟
بله! من در زمان جنگ سی و سه روزه به لبنانی 
رفت��م که هنوز بوی ب��اروت و خون می داد و فیلمی 
س��ینمایی س��اختم یا فیلمی به نام »بیگانگان« را 
کارگردانی کردم که خیل��ی در جهان عرب معروف 
و در آن کش��ورها پخش ش��د اما در ای��ران فقط در 

جشنواره فجر به نمایش درآمد 
و اص��لا اک��ران نش��د! من در 
را  فلسطین  تاریخ  »بیگانگان« 
از سال 1948 تا 2009 بتدریج 
نشان می دهم که چگونه تبدیل 
به کشوری کوچک شد و جامعه 
بشری هم هیچ  حرکتی در این 
باره انج��ام نداد. این فیلم هایی 
که من س��اختم همه براساس 

ادای دینی بود که برای خودم احساس می کردم.
ح�الاهمکهدربارهگروهداع�ش،فیلم»آوازهای

سرزمینمن«رادارید.
راستش من یک روز در راه پله های جام جم آقای 
ضرغام��ی را دیدم و گفتم قب��ل از اینکه بروی بیا با 
هم فیلمی درباره داعش بس��ازیم، چون در ارش��اد و 
حوزه هنری به فکر این چیزها نیس��تند. ایشان هم 
گف��ت برو و فیلمنام��ه را بنویس و ما این فیلم را در 
امور بین الملل صداوسیما س��اختیم. در آن زمان ما 
پیش بین��ی کردیم که گ��روه  داعش و النصره با هم 
جدل کنند و کس��ی فکرش را نمی کرد. ما این را در 
فیلم نش��ان دادیم و حالا می بینیم که این گروه ها با 

هم در حال مبارزه هستند. 
شرایطساختاینفیلمچگونهبود؟

بخش��ی از فیلم را در لبنان س��اختیم و 
بخشی دیگر را هم به علت عدم 

امکان س��اخت در آنجا به 
لوکیشنی در رباط کریم 

منتق��ل کردی��م. من 
فکر می کن��م برای 

مردم ما هم خیلی 
باش��د  جال��ب 
ک��ه ببینن��د 
گ��روه  ای��ن 
کس��انی  چه 
چه  و  هستند 

کارهای��ی انج��ام 
م��ن  و  می دهن��د 
س��عی ک��ردم در 
این فیل��م به آنها 

اشاره کنم.
آرمانواقعیش�مادرمس�یرفیلمسازیچهبوده

است؟وفکرمیکنیدبدانرسیدهاید؟
باور کنید ش��اید گفتنش درست نباشد اما وقتی 
م��ن در مکه بودم، گفتم خدای��ا به من این قدرت را 
بده تا بتوانم فیلم هایی را بس��ازم که عزت ش��یعه را 
نشان دهد. به نظرم ما در فیلم هایمان غفلت زیادی 
از ای��ن بابت داش��تیم و من تلاش خ��ودم را در این 

مسیر کردم.
پسچراآثارتانموردتوجهمخاطبانیامنتقدان

قرارنگرفت؟
م��ا در س��ینمای ایران ش��اید ح��دود 10 هزار 
نویسنده فیلم داشته باشیم اما فقط 10 نفر به معنای 
واقعی منتقد باش��ند. در واقع منتقدان هس��تند که 

زوایای مختلف یک اثر را به مردم نشان می دهند.
هم�انتع�دادمنتق�دواقع�یهمبهای�نفیلمها

علاقهاینداشتند!
آن منتقد ها هم از منی که فیلم هایی درباره جنگ 
سی وسه روزه، فلسطین و انقلاب اسلامی ساخته ام، 
به عنوان فیلمس��از دولتی و رانت خوار یاد می کنند و 
به ط��ور حتم این منتقدان به فیلم های من توجهی 
نخواهند داش��ت. یکی از فیلمسازان سیاسی به من 
می گفت من هر فیلم مزخرفی هم بسازم، منتقدان 
از فیلم هایم کلی معنا و تفسیر درمی آورند! فیلم من 
منتقدان��ی ندارد که بیایند و تفس��یر کنند که حالا 
فریبا چه مسیری را طی کرده است. برخی منتقدان 
در محفل ه��ای ش��بانه خود تصمی��م می گیرند که 
فیلمسازی را بایکوت کنند یا شخصی دیگر را مورد 

لطف قرار دهند!
شمادراینمحافلجاییندارید؟

نمی دان��م چرا مرا دعوت نمی کنن��د )خنده(. به 
هرحال من نوع زندگ��ی ام طوری نبوده که وارد این 
ماجراها شوم. من به هر قیمتی فیلم نمی سازم. یکی 
از دوس��تان می گفت چرا ما دیگر در فیلم ها قهرمان 
نداریم، من گفتم چون دیگ��ر قهرمان واقعی وجود 
ن��دارد و خیلی از افراد در زندگی ش��خصی خود نیز 
قهرم��ان نیس��تند و در مناس��بات اجتماع��ی خود 
مانده اند و این مس��ائل به علت 

شرایط اخلاقی است.
مش�خصی گ�روه چ�ه در  
میتوانش�ماراتعری�فکرد؟
ش�خصیک�هفیل�مجدیدش
چنینش�رایطیراپی�داکرده

است.
برخ��ی از دوس��تان به من 
می گفتند که ما تو را نمی توانیم 
در هیچ یک از بس��ته های فکری خود حساب کنیم. 
یعنی همه نوع فیلمی را می توان در آثارم پیدا کرد. 
بعضی ه��ا به من حتی عن��وان جش��نواره ای دادند. 
در صورتی که فیلمی پذیرفته ش��ده در جش��نواره 
ش��انگهای که جزو فس��تیوال های مهم دنیاست را 
به خاطر همین موضوع ش��رکت ندادم تا نشان دهم 
فکر من اصلا به س��وی این مس��ائل نیست و این در 
حالی بود که در همان زمان برخی ها به دنبال مطرح 

شدن در جشنواره سطح پایین اربیل بودند!
فیلمنامههایتانرادیگرخودتاننمینویسید؟

بیش��تر فیلمنامه های قبلی را خودم نوش��تم اما 
در ای��ن چن��د کار آخ��ر مانند همین 
فصل فراموش��ی فریب��ا و آزادراه، 
دادم فیلمنامه ها را کس��انی دیگر 

بنویسند.
چرابهافرادمطرحوقدرتمندی

نمیدهید؟
با فرید مصطفوی کاری 
را نوش��تیم ک��ه اص��لا 
ساخته نش��د. سوژه ای 
جدید داشت که اینجا 
مجبورم ل��و بدهم. من 
آن زمان فکر می کردم که 
ما همیشه درباره فرار مغزها 
فیلم ساخته ایم اما یک مورد 
هم درباره قرار مغزها چیزی 
ساخته نشده است. من این 
طرح را به آقای مصطفوی 
پیشنهاد دادم و تحقیقات 
زیادی شد و فیلمنامه ای 

به نام »در غربت« آماده کردیم و چون بودجه بالایی 
می خواس��ت، هرگز ساخته نش��د. آن فیلم به نظرم 
می توانست اثری جهانی باشد. متاسفانه باید حتما به 
جایی مرتبط باشی تا ایده هایت مورد توجه قرار گیرد. 
مثلا اگر من در خانه خودم و با اس��تفاده از دوربین 
هندی کم، فیلمی بی ربط بس��ازم، می گویند که این 

فیلمساز عجب جسارتی داشته است!
درفص�لفراموش�یفریباچق�درازاینایدههای

درونیشکلگرفت؟
جالب اس��ت بدانید ما در فصل فراموشی فریبا، 
خیل��ی از نماها را به صورت دوربین مخفی گرفتیم. 
یعنی برای رس��یدن به باورپذیری فیلم، با فاصله در 
ماش��ینی دیگر ق��رار گرفتیم و از خانم س��اره بیات 
خواس��تیم برود و مثلا از بارفروش ها وسایلی بخرد. 
در دو سکانس هم از افراد واقعی، فیلم هایی به صورت 
دوربین مخفی گرفتیم که یکی از آنها خانمی بود که 
بعد از فهمیدن این موضوع از ما خواس��ت صورتش 
را نش��ان ندهیم، ما هم زاویه ای از پش��ت سرش را 

نشان دادیم.
فیلمبرداریدرلوکیشنیواقعیمشکلسازنبود؟

ما 40 جلسه فیلمبرداری را پشت سر گذاشتیم 
که بخش بسیاری از آن در مرکز شهر بود و از طرفی 
چون می خواس��تیم خیلی واقعی عمل کنیم، حتی 
از نابازیگر هم اس��تفاده نکردیم و با استفاده از مردم 
عادی، محیط پیرامون را نش��ان دادیم. خوشبختانه 
گری��م خانم بیات هم طوری بود ک��ه بین مردم در 

خیابان شناخته نمی شد.
درفص�لفراموش�یفریبابهدنب�الچهتصویری

بودید؟
من تصور می کنم که ما آینه تمام قدی را روبه روی 
مردم گذاشتیم که خوبی ها و بدی های شان را در این 
فیلم ببینند و با همه مش��کلات، ب��ه دنبال امید در 
زندگی باش��ند. ما در این فیلم با شخصی مواجهیم 
که یک گناهی کرده و باید با طی کردن س��ختی به 
طهارت برس��د. در پایان آن فیلمی که در جشنواره 
وجود داشت، ابهامی درباره این بود که چرا زن خانه 
را ترک کرده اس��ت، اما حالا در اکران، ما شوهری را 
می بینیم که با توجه به مش��کلات جسمانی خود به 
فریب��ا می گوید برو و ما اینجا به فریبا حق می دهیم 

که برود.
امیدواریدرپایانفیلمبانگاهفریبابودهاست؟

بله! ما در تصویر نهایی، نمایی امیدوارانه از فریبا 
را می بینیم که با پوش��یدن ژاکتی بافته شده در این 
مدت به سمت روشنی می رود و لباس هایش در اینجا 

رنگی از زندگی دارد. 
بهنظرتانفریبادرمس�یرطیشدهتوسطشمابه

طهارترسیدهاست؟
ما در این مسیر، سیر تکوینی فریبا را می بینیم که 
به سمت انسان شدن حرکت می کند یعنی باید این 
شخصیت زخم می خورد و در جامعه درگیر می شد تا 
فضا را می فهمید. ما در سکانس آخر، نور خوشرنگی 

را می بینیم و فیلم رنگ امیدوارانه ای می گیرد. 
چقدربهدیدهش�دنفیلمدرروزهایآتیاکران،

امیدوارهستید؟
من آنقدر حال بدی داشتم که مطابق روال قبل از 
اکران فیلم ها، نمایش خصوصی و افتتاحیه برای این 
فیلم نگذاشتم. واقعا شرایط سینمای ایران مشخص 
نیست و مسؤولان سینمایی نمی دانند که برای دوران 
کوتاه مدت و بلندمدت چه برنامه هایی خواهند داشت. 
در صورتی که در کش��ورهای دیگر حتی برنامه های 

10 ساله برای توسعه سینما دارند.
فیلمفصلفراموش�یفریباس�رگروهس�ینمایی

ندارد؟
نه! اصلا س��رگروهی نداریم و آقای صباغ زاده که 
پخش کننده فیلم اس��ت با حوزه هن��ری به نتیجه 
رسیده بود که با سرگروهی سینما استقلال فیلم ما 

اکران شود اما بعدا نفهمیدیم که چه اتفاقی افتاد!
دلپرخونیدراینروزهادارید!

ای��ن نوع از اک��ران فیلم فصل فراموش��ی فریبا، 
نوعی توقیف محترمانه اس��ت! نمی دانم هوشمندی 
این آقایان مس��ؤول برای اکران چگونه بود که حالا 
24 فیلم را با هم در س��الن ها داریم! حتی ما در ایام 
جش��نواره هم این تعداد فیلم را نداشتیم. به هرحال 
خانواده ها این امکان را ندارند که هر روز به س��ینما 

بروند.
انگارامیدیبهوضعیتفیلمتانندارید.

من فکر می کنم فصل فراموشی 
فریبا توس��ط ارش��اد و حوزه 
هن��ری س��وخت. آنه��ا به 
دنب��ال این بودند که خیلی 
محترمانه بگویند که آقا کار 

نکن، برو استراحت کن. 
اینمصاحبهایکاملدربارهفعالیتهایشماشد.

امیدوارم مس��ؤولی که این مصاحبه را می خواند، 
کم��ی به خودش رج��وع کند و ببیند چ��کار برای 
سینمای ایران کرده است! به نظرم هنر انتقال تجربه 
اس��ت و باید این تجربه خوب را به تماشاگر  منتقل 
کرد و نمی توان تفکر دمی خوش باش را جانش��ین 

آن کرد. 

جشنوارهفیلمفجر

شماره1503 وطنامروز دوشنبه15دی1393

گفت وگوی »وطن امروز« با عباس رافعی، کارگردان فیلم »فصل فراموشی فریبا«

فقط ضرغامی 
دغدغه داعش داشت

وقتیمندرمکهبودم،گفتمخدایابه
مناینقدرترابدهتابتوانمفیلمهایی
رابسازمکهعزتشیعهرانشاندهد.
بهنظرممادرفیلمهایمانغفلتزیادی
ازاینبابتداشتیمومنتلاشخودم

رادراینمسیرکردم
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